

TETHYS  
ENTOMOLOGICAL  
RESEARCH

Volume  
IX

Kazakhstan  Almaty, 2004

ББК 28.6

Т 39

**TETHYS ENTOMOLOGICAL RESEARCH, volume IX -  
T 39    Almaty: “Tethys”, 2004. - 232 p.**

**ISBN 9965 -9457-1-3**

В ежегодном научном издании Научного общества Тетис представлены статьи по вопросам изучения прямокрылых насекомых. Издание рассчитано на энтомологов, экологов, студентов и биологов широкого профиля.

ББК 28.6

Главный редактор - **Р.В. Ященко**

Редакционный совет:

**К.А. Джанокмен, В.Л. Казенас, В.А. Кашеев, И.Д. Митяев,  
Г.В. Николаев, М.К. Чильдебаев, С. В. Колов (технический редактор)**

Изображение на обложке : *Onconotus servillei* Fischer-Waldheim, 1846  
(рис. В. Тимоханова)

This Tethys Society annual edition presents scientific articles on studying of orthopteran insects. The edition is provided for entomologists, ecologists, students and other readers with interests in biology.

Editor-in-Chief - **R.V. Jashenko**

Editorial Board:

**M. K. Childebaev, K. A. Dzhanokmen, V. A. Kastcheev, V. L. Kazenas,  
I. D. Mityaev, G. V. Nikolaev, S.V. Kolov (technical editor).**

Picture on the cover : *Onconotus servillei* Fischer-Waldheim, 1846  
(by V. Timokhanov)

**T**  $\frac{1907000000}{00(05) - 04}$

Tethys, 2004

T.E. Lopatina (cover design), 1999

**ISBN 9965 -9457-1-3**

## Содержание

**Чильдебаев М.К.** Русскоязычная библиография по прямокрылым насекомым (Orthoptera) и близким к ним отрядам (1825-2003) .....5

**Чильдебаев М.К., Стороженко С.Ю.** Аннотированный список длинноусых прямокрылых насекомых (Orthoptera, Ensifera) Казахстана .....209

## Contents

**Childebaev M.K.** Russian bibliography on orthopteran insects (Orthoptera) and close related orders (1825-2003).....5

**Childebaev M.K., Storozhenko S.Yu.** An annotated list of the long-horned orthopterans (Orthoptera, Ensifera) of Kazakhstan .....209